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Bluegrassová
asociace
Co je Bluegrasová asociace ČR z.s.? 
BA je zapsaný spolek (dříve občanské
sdružení) založené v roce 1995, celou
organizaci řídí zvolené předsednictvo,
současným předsedou je Petr Brandejs.

Co je cílem BA?
Cílem BA je, aby se bluegrassu dařilo
v ČR co nejlépe, aby se rozvíjel, byl
v kontaktu se zahraničím a co nejvíce
se rozšířil. BA se také snaží zajistit
co největší informovanost svých členů.

Jaká je činnost BA? 
 »     BA vydává Bluegrassové listy. 
 
 »     BA spolupořádá nejstarší evropský
        bluegrassový festival v Evropě,
        Banjo Jamboree. 

 »     BA používá databázi členů k zaslání
        pozvánek na nejrůznější
        bluegrassové akce. 
 
 »     BA pořádá výběrová kola na festival
        Banjo Jamboree.
 
 »     BA vítá další náměty svých členů.
 
 »     Internetové stránky BA jsou na adrese
        http://www.bacr.cz.

Členství v BA

 »     Členství v BA je na kalendářní rok s tím,
        že kdo se stane členem do 30.6., zaplatí
        plný roční příspěvek 200 Kč, kdo
        po 30.6., zaplatí 100 Kč.
 
 »     Pro kapely je možno využít institut
        kolektivního členství za 500 Kč, každý
        z kapely obdrží průkazku a bude dostávat
        vlastní výtisk BL (všechny výtisky budou
        zasílány na adresu kapelníka) a samozřej
        mě bude mít i všechny další výhody
        vyplývající z členství.

 »     Pro sponzory BA je určen institut
        doživotního členství za 5.000 Kč.

 »     Dalším typem členství je pořadatelské
        členství za 500 Kč, pořadatel dává členům
        BA slevu na vstupném (min 10%, alespoň
        20 Kč) na jím pořádaných akcích a uvede
        BA na plakátech; sám má zdarma zajištěnu
        inzerci svých akcí v BL (1 stránkav BL / rok
        / na akci), na webu BAČR v dalších
        tiskovinách vydávaných BAČR.

 »     Všechny typy členství vyřizuje sekretář BA,
        který rovněž dojedná individuálně
        podrobnosti týkající se kolektivního,
        pořadatelského a sponzorského členství.
        Za člena je rovněž možno přihlásit se na
        některých akcích. 

Výhody členství
 »      Slevy ve vybraných obchodech
         s hudebninami.
 
 »      Zdarma Bluegrassové listy nejméně
         4x ročně.
 
 »      Zařazení do databáze členů – v případě
         zájmu možno emailem zasílat pozvánky
         na akce.
 
 »      Možnost zapůjčení aparatury.
 
 »      Sleva na vstupném na Banjo Jamboree
         a některé další festivaly a akce. 

Zájemci o členství mohou zasílat peníze
převodem nebo složenkou nebo na účet:

 
2801981784/2010,  Fio banka

Do kolonky "zpráva pro majitele účtu" uveďte
svoje jméno příjmení (ev. název kapely)
+ "členství BAČR". Pokud jste noví členové,
pošlete prosím emailem svou adresu na 
petrgartner@tiscali.cz, ať víme, kam posílat
Bluegrassové listy. Případné informace
u členů výboru:

Petr Brandejs 
(předseda a šéfredaktor bluegrassových listů) 
mobil: 777 122 569, 
email: brandejs@seznam.cz.
 

Petr Gärtner 
(databáze členů, průkazky)
mobil: 737 971 477, 
email: petrgartner@tiscali.cz
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50. Banjo Jamboree v Čáslavi – 17.  18. 6. 2022. 
Hosté: Casey Driessen (USA) a Red Wine (Itálie) a mnoho 

dalších!
Zapište si do kalendářů!
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Slovo předsedy
Milé členky a členové,

se sepsáním dnešního úvodníku jsem naštěstí 
čekal, až proběhne moje 15. bluegrassová 
dílna v Novém Jičíně. Nyní, v dobré náladě 
a povzbuzen spokojenými účastníky, usedám 
k počítači. Ehm, no...pokud jste zapřísáh
lý(á) antivaxer(ka), dnes to pro vás nebude, 
tenhle text asi radši přeskočte.

Kdo čte Slovo předsedy pravidelně, ví, že ta
dy často píšu o tom, že se musíme jako ko
munita seskupená kolem bluegrassu navzá
jem podporovat. V mnoha ohledech se to 
daří. Bohužel, pitomý covid situaci zkompli
koval. Shrnu telegraficky svoje postřehy za 
letošní podzim: „Už ani Cimrmani se v na
šem divadle neprodávají tak rychle jako 
dřív.“ „Do našeho kina už nikdo nechodí.“ 
Organizátor bluegrassových koncertů: „Lidi 
dneska čekají s nákupem lístku do poslední 
chvíle. Pak jim do toho vleze nějaká 
drobnost a nedorazí vůbec.“ Profi kapela: 
„Už zase nám ruší koncerty! Žádný pořada
tel nechce nic plánovat, nechtějí riskovat!“ A 
na závěr organizátor bluegrassové dílny 
„Všichni Slováci účast zrušili. Na poslední 
chvíli musím hledat jiného, očkovaného lek
tora.“ Atd.

Nechci se vůbec pouštět do oblíbené hry 
„každý občan epidemiologem“, ale pokud 
nebude panovat elementární důvěra ve státní 
instituce, jsme myslím v háji. Dokud se 
bojovalo s nepřítelem jménem covid, bylo to 
nepříjemné, ale dávalo to jakýs takýs smysl. 
Když si ale sami působíme lockdowny a jiná 
omezení tím, že se všichni neočkujeme, je to 
myslím úplně nepochopitelné. Pokud tedy 
jenom váháte, podpořte prosím naši komuni
tu tím, že se necháte očkovat. Pak choďte na 
koncerty, jezděte na festivaly a tam si bez 
obav třeste rukama a třeba i objímejte se se 
svými oblíbenými hudebníky! Jinak se může 
stát, že muzikant bude místo hraní u vás v 
obci chodit už jen do práce nebo o víken
dech chalupařit, klub, kde se hraje, zavřou a 
už neotevřou, festivaly skončí a na žádné 
dílně už se nic nepřiučíte. 

Žádné kapely ze zahraničí nepřijedou, české 
se rozpadnou a vám zbydou už jen vzpo
mínky na „před tím“. Pokud budeme soli
dární, stát se to nemusí...

Přeju vám do roku 2021 pevné zdraví a 
hodně štěstí, ke kterému je nepochybně po
třeba hrát a poslouchat hodně bluegrassu a 
mít kolem sebe lidi, co ho mají rádi!

Petr Brandejs

Předseda BAČR
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Rozhovor s Petrem Kuklíkem
spoluzakladatelem Banjo Jamboree

Petra Kuklíka jsem myslím poprvé spatřil na Banjo Jamboree v Kopidlně v roce 1990, kde 
uváděl kapelu Grassoline z Holandska. Kapela vedená mandolinistou Ericem Hoostadem 
hrála poměrně moderně tradiční bluegrass v kvalitě a se smyslem pro detail v Česko
slovensku v té době téměř nevídaným. Petr byl za jejich příjezd, jak jsem tehdy pochopil, 
zodpovědný. Protože je Petr taky banjista a spoluzakladatel Banjo Jamboree, jehož 50. 
ročník chystáme na červen, požádal jsem ho o rozhovor.

Petře, pojďme začít hned tím asi nejza
jímavějším: jak vás napadlo začít dělat 
Banjo Jamboree?

Jako mladí teenageři jsme jezdili na vandry 
po celé republice, ale v Kopidlně měl šerif  
naší trampské osady Liberta zvaný Pepina 
(Josef Bílek) spolužáka z průmky a tím byl 
Zdeněk Havlík. A někdy v roce 1971 jsme se 
potkali s kopidlňáky na potlachu, kde byl i 
Honza Macák. Já jsem v té době měl banjo 
východoněmecké provenience s dlouhým kr
kem (tuším zn. Taco) a jemu se zvuk mého 
banja líbil, protože v té době hrál na šesti
strunné a ten rozdíl ve zvuku i stylu hry byl 
poměrně zásadní. Slovo dalo slovo, písně se 
hrály a u jednoho setkání tenkrát nezůstalo. 
Takže si myslím, že za to, že jsem začal 
jezdit do Kopidlna, může především Zdeněk, 

tehdejší kytarista původních Větráků. (Dnes 
hraje s Větráky na foukací harmoniku jeho 
bratr Jindra– pozn. red.)

Postupem následujících let se naše přátelství 
prohlubovalo a Honzovi jsem kopíroval do
stupné nahrávky amerických bluegrassových 
velikánů, cvičili jsme podle toho, rozpitvá
vali jednotlivé grify, sóla – ale jen podle po
slechu. Tehdy žádné notové podklady, ani 
videonahrávky nebyly, takže chybovost byla 
tak půl na půl.

Já jsem v té době dělal SPŠ stavební, chystal 
jsem se na maturitu a Honza přišel s myš
lenkou udělat „Sjezd banjistů a jejich sku
pin“ – tak se první ročník jmenoval. Kores
pondovali jsme a získávali kontakty o 
dalších banjistech, až se struktura prvního 

Maturitní ples v Lucerně 1972
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ročníku jasně vytvořila. A to bylo na jaře 
1973, já jsem odmaturoval a hned poté jsem 
v termínu konání 1. ročníku za odměnu jel s 
matkou do NDR na dovolenou. Hned po 
prázdninách jsem nastoupil na vojnu a poté 
jsem se fyzicky zapojil do příprav již 4. 
ročníku festivalu, který už samozřejmě nesl 
název BANJO JAMBOREE (dle vzoru festi
valu Billa Monroea). Je nutno říci, že Honza 
byl do myšlenky organizovat banjisty úplně  
vnořený, a za tři ročníky, kterých jsem se 
neúčastnil, udělal obrovský kus práce. Naše 
korespondence v období mé vojny měla co 
do rozsahu podobný rozsah, jako milostné  
dopisy kluka jeho holce.

Měli jste od začátku rozmyšlené, kdo bude 
dělat co?

Honza se v době rozpuku festivalu orga
nizační práci věnoval maximálně, ale upří
mně řečeno, jemu se produkční práce moc 
nelíbila, byl raději s muzikanty uprostřed 
dění – „pošprkat“ jak se v Kopidlně říkalo 

tomu normálně si pokecat. Asi byl rád, že s 
mým zapojením do organizace festivalu se 
mu dost ulevilo.

A co měl tedy kdo na starosti?

Honza dával v prvních letech dohromady 
dramaturgii a já jsem řešil produkční věci.

Za spoluzakladatele Banjo Jamboree je 
obvykle považován i Dalibor Cidlínský sr. 
Jaká byla jeho úloha?

Dalibor, jako banjista skupiny Barabové z 
Jablonce nad Nisou, která se postupem let 
proměnila ve vynikající bluegrassovou for
maci V modrém stínu (Vítězové Porty), byl 
klasicky hudebně vzdělán  a veden svojí 
matkou – klavíristkou. 

Na druhé straně, protože je skutečný hudeb
ník, velmi dobře pochopil chromatickou hru 
na banjo, kterou v té  době hrál Carl Jackson, 
Eric Weissberg a další netradiční banjisté a 

Kolešov 1971
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tento chromatický styl hrál s velikou 
bravurou. Samozřejmě setkávání s Dalibo
rem přinášela novou invenci jak po stránce 
hudební, tak i propojením s novou, nastu
pující vlnou skvělých muzikantů, jakými 
byli třeba Tomáš Slavíček a jeho souputník 
Jirka Novák – Káče, Honza Hanko, Karel 
Rusý, Radek Černý a další. Dalibor se  v 
letech 72 – 73 poměrně intenzivně potkával 
s Honzou Macákem a stal se tedy jakýmsi 
koordinátorem dramaturgie festivalu.

Kdo to tehdy oficiálně zastřešoval?

Tuším, že první ročníky dělali kamarádi ze 
Sboru dobrovolných hasičů v Kopidlně, ale s 
narůstajícím objemem práce daným zvětšu
jícím se rozsahem festivalu, bylo nutné 
festival  svěřit pod křídla odpovědnější orga
nizace. A tou byla Osvětová beseda v 
Kopidlně v čele s panem Dvořáčkem.

Jak ses k hraní na banjo vůbec dostal?

Řekl bych, že jsem měl zájem o trampskou, 
folkovou a country hudbu od základní školy, 
kde jsem založil první skupinu. Samozřejmě 
jsem na stojáka za 7 Kč nevynechal žádný 
koncert těchto žánrů v Lucerně a v dalších 
sálech. Postupem času mne nejvíc uchvátil 
bluegrass a bylo o dalším směřování rozhod
nuto. Další kapelu (Přízraky) jsem zakládal 
na průmce, hráli jsme na předkolech Porty v 
Praze, v Malostranské besedě na Písních 
dlouhejch cest a kde se dalo. A přes kamará
dy kamarádů jsem  sháněl nahrávky zbožňo
vaných skupin. Ostatně tímto procesem si 
prošel každý muzikant tehdejší generace.

Dvacet let socialistického Československa, 
naštěstí posledních, jsem prožil osobně, ale 
jaký byl v době prvních ročníků Banjo 
Jamboree vztah „strany a vlády” k blue
grassovému festivalu?

Od roku 1972 jsem byl členem pražského 
Folk a country klubu, tedy FCK, (později po 
tlaku vrchnosti KMT – Klubu mladé tvorby) 
při Malostranské besedě, takže jsem si zažil 
poměrně intenzivní tlaky vrchnosti na kul
turní dění v Praze. Jiná  situace ale byla v 
Kopidlně, kde na obci byli rádi, že se 

presentuje nějaká kulturní činnost a v pod
statě proti festivalu nikdo zásadně nevystu
poval. Vím, že Honza byl několikrát na VB i 
za účasti STB, ale dopad na festival tyto 
výslechy naštěstí neměly.
 
Později se opět potvrdilo, že Kopidlno není 
Praha a v žánru country a bluegrassu se 
kulturní činovníci až tak moc neorientovali, 
takže žánrovým festivalům BG dávali větší 
volnost. Samozřejmě byly roky, kdy jsem na 
město musel odevzdávat texty, osoby a 
obsazení skupin a repertoár, ale to bylo sou
částí takové hry iniciativních funkcionářů.

Jak moc jste museli uzavírat kompro
misy? Vzpomeneš si na nějaké zajímavé 
historky?

Tady navážu na předchozí vzpomínky a 
skočím do roku 1990, tedy do svobodné 
doby. Ale ne tak v Kopidlně. To jsme již byli 
s FCK dlouhá léta spolupořadatelé festivalu 
a na kopidlnské radnici se změnili činovníci. 
A za oblast kultury byla odpovědná jakási 
paní Makrajová, které se bluegrass zřejmě 
moc nelíbil a přijala za svůj osobní úkol 
festival z města  dostat. Ostatně tato dáma 
byla hlavním důvodem, proč se festival z 
Kopidlna o nějakou  dobu později stěhoval 
do Strakonic. 

Martino Coppo,  Peter Rowan,  Pektr Kuklík
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Takže v Kopidlně začalo Banjo Jamboree 
vadit až po převratu? To zní úplně neu
věřitelně...

Vypadá to skoro tak. Po všech peripetiích s 
veřejnou bezpečností, STB, kulturními 
institucemi a konec konců i částí obyvatel 
Kopidla a přilehlého okolí – zejména 
Ledkova, nás dokázala otrávit jedna šéfka 
kulturního oddělení Městského úřadu.

Dostat v socialismu do Československa ka
pelu ze zahraničí muselo být docela kom
plikované, že? Jak to v době převodi
telného rublu, tuzexových bonů a jiných 
bizarností fungovalo?

S účastí zahraničních kapel na BJ jsem začal  
tuším v roce  1982 pozváním skupiny KOSBOR 
z Maďarska. Tam to bylo bez problémů. 
Menší zádrhely měly návštěvy ze Západu. 
Tak jsem musel zpracovat oficiální pozvání 
podepsané předsedou Osvětové besedy a 
zástupcem města Kopidlna. Já jsem v období 
před sametovou revolucí vykorespondoval 
pozvání skupiny, podmínky a zajištění uby
tování. Takže úplně prvním zahraničním 
účastníkem ze západu byla v roce 1985 sku
pina COUNTRY TRASH (již se zmíněným 
Ericem Hoogstadem). V roce 1988 je drama
turg Michal Jupp Konečný pozval na finále 
PORTY v Plzni a v roce 1989 jsem pozval 
trochu promíchanou  původní skupinu s náz
vem UPTOWN GRASS opět do Kopidlna.

Kamarádům z Holandska se u nás líbilo 
tolik, že za směšných  finančních podmínek, 
přijela formace GRASSOLINE v letech 
1990 a 1991 do Kopidlna a v roce 1992 do 
Strakonic, tehdy již jako tradiční účastníci.

Jak tehdy fungovalo financování? Měli 
jste nějakou ekonomickou „subjektivitu“, 
nebo vám někdo peníze dával a vy jste je 
pak všechny odevzdávali?

Festival byl od prvopočátku zaštítěn ekono
mickými subjekty, tedy již od Sboru hasičů v 
Kopidlně, přes Osvětovou besedu, až ke 
spojení města s Klubem mladé tvorby, což 
byla organizace, jejímž předmětem činnosti 
bylo pořádání kulturních akcí. Je smutnou 

pravdou, že žádné dotační peníze festival 
nedostával, takže se rozpočet stavěl na 
očekávané příjmy ze vstupného se zapo
čtením částek od sponzorů. Nutno říci, že 
hrdými sponzory byli povětšinou naši 
kamarádi, kterým se trochu dařilo, třeba 
Jarda Průcha, Franta Javůrek z Amistaru, 
místní organizace, prodejci občerstvení, atd.

Zahraniční účastníci museli asi mít víza, že?

Nikdy jsme žádosti o víza nesjednávali a 
vzhledem k tomu, že se jednalo o nehono
rovaná představení, nebylo nutné do toho 
vtahovat tehdejší skvělé organizace, na tom
to poli působící. Vždy, pokud si pamatuji, 
nám stačil oficiální zvací dopis pořadatele, 
tedy Klubu mladé tvorby, s uvedením roz
pisu pobytu a pohybu, zajištěním ubytování 
a stravování a na tomto základě muzikanti 
přijeli. Je samozřejmě nutné říci, že holand
ské kapely vždy bydlely u nás doma.

V roce 1991 došlo k přesunu Banjo 
Jamboree do Strakonic, kde proběhlo 
několik podle mě skvělých ročníků např. s 
Billem Keithem, manželi Tashianovými, 
italskými Hot Stuff, dnes hvězdnými 
Infamous Stringdusters, Peterem Rowa
nem a dalšími zahraničními hosty. Jaká 
byla dělba práce v té době a jaké byly 
důvody přesunu?

Ty jsem již nastínil v předchozím textu. 
Rozhodně to nebylo tak, že by „chamtiví“ 
pražáci chtěli Kopidlnu ukrást festival (jak 
někdo nejapně roznášel po republice). Prostě 
v Kopidlně se podmínky a podpora ze strany 
města výrazně změnily a k tomu se ukázalo, 
že prostorové, ubytovací, stravovací i volno
časové podmínky pro návštěvníky a účin
kující ve městě byly nedostatečné.
 
FCK v roce 1991 projednával založení festi
valu moderní country a na naší výzvu se 
přihlásilo Městské kulturní středisko ve 
Strakonicích, kde jsme posléze připravovali 
první ročník festivalu.

Matně si vzpomínám na název Country 
Rumpál ve Strakonicích, má to nějakou 
souvislost?
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Je to daleko jednodušší. Samozřejmě jsme 
přemýšleli nad nějakým úderným „názvem“, 
ale při naší návštěvě Strakonického hradu, 
ve kterém sídlilo Městské kulturní středisko 
jsme samozřejmě zaregistrovali dominantu 
hradu – věž Rumpál. A název byl na světě.  
Bohužel festival po několika ročnících skon
čil. Jednak pro nízký zájem diváků, s čímž 
jsme se poté potýkali i na Jamboree, a 
zejména pro nedostatek volných termínů pro 
konání festivalu v období, kdy  nemrznou 
prsty na hmatníku.

Jak pak probíhala spolupráce s MKS 
Strakonice?

Slovo dalo slovo a díky vstřícnému přístupu 
vedení MKS jsme mohli připravovat pod
mínky pro festival BJ ve Strakonicích. Ve 
smlouvě bylo uvedeno, že MKS zajistí 
organizační přípravu na místě, ubytování 
vystupujících, scény a zázemí a FCK pak 
dramaturgii, částečně propagaci a odborné 
pracovníky na scénách. Dovolím si říci, že 
takhle nastavená spolupráce fungovala s 
MKS až do roku 2014, tedy i při konání 
festivalu JAMBOREE, poté, co se Banjo 
Jamboree přestěhovalo do Kopidlna a pak do 
Čáslavi.

Honzovi Macákovi myslím tak nějak 
bluegrass v Kopidlně chyběl a začal s 
místním autoklubem organizovat festival 
Bluegrass Memories. Proč potom došlo k 
přesunu ze Strakonic zpět do Kopidlna?

Honza Macák měl od nás příslib, že skupina 
VĚTRÁCI bude mít právo účasti na každém 
ročníku festivalu ve Strakonicích. Měl v 
devadesátých letech zdravotní problémy, kte
ré postupem let sílily, a i cestování po 
republice pro něj nebylo potěšením. S 
problémy souviselo i ukončení zaměstnání v 
Jičíně a řekl bych i celková frustrace. Byl 
proto dost náchylný poslouchat různé hlasy 
o ukradeném festivalu, atd. Dalším faktorem  
přesunu festivalu zpět do Kopidlna byl tlak 
jakéhosi pana Šafránka, který měl na Honzu 
zásadní vliv (koneckonců jej taky za mírně 
prospěchářských podmínek, zaměstnával) a 
ten nás  dva stavěl proti sobě. Byl to dost 
arogantní člověk, který „velkoústně“ tvrdil, 
jak to ti pražáci dělají špatně a jak Honzu 
poškozují a on by to dělal lépe a výhodněji, 
ale Honza už to nechtěl, nebo nemohl uznat. 
Takže festival se vrátil do Kopidlna do 
areálu Autoklubu, ale podmínky pro konání 
nejstaršího evropského BG festivalu byly 
skutečně nedůstojné.

Vím, že nezahálíš a uvažuješ o dalších 
hudebních projektech. Můžeš je, bez rizi
ka zakřiknutí:), zmínit?

Celý můj život je propojen s folkovou, 
trampskou a zejména country a BG muzi
kou. A děkuji kamarádům z FCK a Klubu na 
Petynce, že jsem byl přizván k bezpočtu 
hudebních projektů. Takže myslím, že určitý 
rozhled po našich „okrajových“ žánrech (jak 
se jim dříve říkalo) mám.

Petr Kuklík s Ricky Skaggsem
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Nicméně mám v hlavě takovou myšlenku 
uspořádat BG festival s obohacením pří
buznými žánry, který by umožňoval pro
pojení žánrů a zemí. K tomuto projektu mě 
přivedlo to, že  máme chatu na Špičáku u 
Železné Rudy, kam rád a často jezdím, kde 
je propojení s jinou komunitou téměř 
bezprostřední. A zde bych rád založil tradici 
setkávání, třeba pod názvem: „FESTIVAL 
NA HRANICI“, tedy na geografické i žán
rové hranici. Bohužel v době covidové 
nejsou podmínky pro zakládání festivalu na 
zelené louce příliš příznivé. Tak uvidím, co 
čas a zdraví přinese.

Jsou v tvé minulosti organizátora a hu
debníka nějaké věci, na které vzpomínáš 
rád, nebo naopak, na které bys radši 
zapomněl?

Co bych za to dal, kdybych ve své paměti 
udržel všechny zážitky z koncertů, festivalů, 
sejšnů nebo jenom setkání s kamarády. A 
zcela nedávno, při výročí 40. let Porty v 
Plzni, jsem si uvědomil, že přes některé 
nepříjemnosti, podivné tlaky a ovlivňování 
vrchností jsem měl to štěstí prožít nádherný 
život s lidmi, které mám rád a muzikou, 
kterou miluji. Je mi jenom líto toho, že v do
bách naší mladosti jsme se k hudbě, kterou 
máme tak rádi, nemohli dostat. Ostatně toto 
by se nemohlo stát bez podpory a tolerance 
rodiny a manželky Jindry.

Můžeš porovnat tehdejší situaci s dneš
kem?

Porovnávat s dneškem v podstatě ani nelze, 
protože všechno bylo jinak. Dnešní muzi
kanti mají obrovský vklad do vínku v 
podobě dostatečných notových podkladů, 
zpěvníků, škol hry na jednotlivé nástroje, 
koncertů na sítích i živě, kontaktů s hudeb
níky z celého světa i muzikantských dílen. 
Takže je potřeba dodat jen talent a nadšení, 
vše ostatní je na internetu.

Na konec rozhovorů se většinou ptáváme 
na buducnost bluegrassu a přilehlých žán
rů. Jak to vidíš ty?

K tomuto tématu jsem osobně mírně skep
tický. Ostatně Ty to vidíš také, že divácká 
obec BG žánru u nás i ve světě stárne a 
mladých nadšenců přibývá jen po kusech. 
Budu moc rád, pokud bude, stejně jako v 
kolébce bluegrassu, počet fandů a návštěv
níků festivalů na úrovni tak 4% populace. 
Potom bude bluegrassový svět v pořádku.

Díky za rozhovor a hlavně za léta a léta 
organizování. Ať se ti daří.

Díky za oslovení a zdravím.  
Petr Kuklík

                  Zapsal Petr Brandejs  

Petr Kuklík s Milošem Dvořáčkem a Wabi Daňkem
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Knih věnovaných našim bluegrassovým 
skupinám není moc. Legenda jménem Cop 
je snad vlastně první! Životopisnou knihu 
mají ti, kteří koketovali s country hudbou 
jako Taxmeni, či Fešáci, nebo jednotlivci 
jako Marko Čermák, Michal Tučný, Mirek 
Hoffmann…ale nemají ji Poutníci, Průdušky, 
Bluegrass Nova, Blanket… Někdy takovou 
knihu supluje zpěvník s notami a historkami 
(nejčastěji z produkce chebského vydava
telství G&W), nebo příručka hry na nástroj.

Knihu o čtyřiceti letech existence skupiny 
Cop dal dohromady jejich souputník, grafik 
a autor Vince. Bluegrassové asociaci vymys
lel před čtvrtstoletím logo, graficky zpraco
val obaly cédéček Copu, Nezmarů, Roháčů, 
Pavlíny Jíšové, ale také např. Miroslava Hor
níčka. Jeho další aktivity na poli komerční i 
volné grafiky jsou rozsáhlé.

Knížka o Copu je na první pohled dílo vý
tvarné. Tisíce fotek, komiksy, přetisky plaká
tů, novinových a časopiseckých článků. Při 
bližším pohledu zjistíte, že téměř ke každé 
fotce existuje psaný komentář. Výběr fotek 
doplňují Vinceho osobní poznámky, sem tam 
i záznam rozhovoru s Míšou Leichtem, nebo 
nálepka odkazující na historický milník 
(zvlášť ty z doby socialismu jsou povedené) 
či americký bluegrass. Třináctka písňových 
textů je zpracována na několika úrovních, 
s komentářem, ilustrací a podkresem. Zdánli
vý chaos sjednocuje vtipné zpracování názvů 
všech osmi kapitol (džínovina a kožený 
štítek) a úvodní text kapitol vsazený do 
fotografie a tvaru jednotlivých nástrojů 
z obsazení bluegrassové kapely. V celé 
knize, až na přední a zadní předsádku, nenaj
dete čistě bílou stránku. Stručně řečeno, 
kniha o Copu má formát komiksového 
románu (v anglicky mluvícím světě se pou
žívá termín grafický román).

Výhodou komiksového románu, na rozdíl od 
běžné knížky s řádkovým textem, je to, že 
ho lze číst na několika úrovních. Po výtvarné 
stránce se tedy můžeme zaměřit na historii 
kapely. Vince řadí kapitoly chronologicky, 
tedy od začátků Copu v Plzni, přes emigraci 
některých členů do USA a Kanady a 
znovuzrození Copu, přes sametovou revoluci 
a možnost vystupovat za hranicemi, dvacet 
let existence, začátek nového tisíciletí, až po 
tu kulatou čtyřicítku. Fotografie ukazují, jak 
se změnil zjev členů kapely, jejich oblečení, 
jejich hudební nástroje, jejich auta a mo
torky, ba i jejich oblíbené nápoje. Máteli 
doma rodinné album, můžete sledovat něco 
podobného.

Legenda jménem COP
recenze knihy
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Bluegrassový fanoušek zpozorní při odka
zech na místa: zvlášť cenné a zajímavé jsou 
fotografie z prvních let Banjo Jamboree, 
Bluegrass marathonu, nejrůznějších západo
českých či ostravských festivalů a klubů, 
z Port, Luceren a podobně. Další rozměr 
odkazům na místa dodávají přetisky vstu
penek a plakátů: dobová loga, jména dalších 
kapel a konferenciérů, výtvarné zpracování. 
I to vypovídá o historii víc než dost.

Samostatné čtení si zaslouží novinové vý
střižky, texy z časopisů a festivalových 
zpravodajů o Copu. Vystupuje tu plejáda 
žurnalistů, Hanka Hosnedlová, Tomáš 
Hrubý, Milan Tesař, Miloš Keller, Milan 
Kalinics, Hana Josefová, Brutální Nikita, 
Jiří moravský Brabec a mnozí další. Potěšilo 
mne, že Vince uchoval i moje nadšené 
články o Copu z let osmdesátých.

Zájemci mohou napříč knihou sledovat i 
vývoj Vinceho jako grafika a výtvarníka. 
Buď na albech Copu, nebo jednodušeji, na 
vtipných PFkách Copu. A také se mohou 
podívat doma do korespondence, zde někde 
nemají PF Copu z roku 1997, které Vince 
hledá!

Emigrace bluegrassových muzikantů je 
v knize zachycena dosti podrobně (včetně 
kapel spřátelených s Copem), zajímavé je 
však i čtení o reemigraci, tedy návratu 
domů, nebo o vzájemných návštěvách tady 
a tam. A když už jsme u rodinných návštěv, 

najdeme v knize i fotografii Míši Leichta 
s maminkou nebo Bohouše Chaloupka s ta
tínkem.

Kniha o Copu zobrazuje téměř výhradně 
mužský svět, tak už to asi v našem blue
grassu bylo a je. Ostatně Vince upozorňuje, 
že předkládá čistě svůj osobní subjektivní 
pohled na kapelu, s níž spolupracuje přes 
třicet let a jejíž kariéru sleduje jako fanoušek 
od samých začátků. Přesto je potřeba 
upozornit na dvě ženy, které mají na vzniku 
knihy ohromný podíl, a to je Tereza Laho
dová a Zuzana Ptáčková. 

Bylo by pěkné, kdybyste knihu o Copu našli 
ve svém oblíbeném knihkupectví, ať už 
v sekci komiksy nebo hudba. Bohužel je to 
zatím jen sen. Zájemci si musí o knihu 
napsat přímo vydavateli. Jeho mail je 
janmayen@janmayen.cz. A jako doporuče
ní na závěr dodávám, že kniha o Copu je 
nejen knihou o kapele, ale také knihou 
o českém bluegrassu a jeho fanoušcích. 
Pokud čtete tyto řádky, asi jste u toho byli.

           Irena Silence Přibylová
             pro BL 15. 9. 2021
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Sleepy Man Banjo Boys
Fenomén z New Jersey

Dal jsem si delší na čas na rozmyšlenou, 
abych zjistil, zda již nastala vhodná doba 
podívat se detailněji na toto bratrské trio 
z New Jersey, které řadí mnozí do kategorie 
předčasně vyspělých muzikantů. A s ohle
dem na to, čím se v současné době zabývá 
zejména Jonny, tak je myslím nejvyšší čas se 
na tyto mládence podívat, dokud je řeč ještě 
o bluegrassu.

Trojici bratrů Mizzoneových pocházející 
z nebluegrassového New Jersey tvoří Tom
my (24) – kytara a zpěv, Robbie (23) – hou
sle, zpěv a Jonny (19) – banjo. V počátcích 
je začal doprovázet i jejich dlouholetý kama
rád Josh Thomas na basu. 

Název skupiny je odvozen od toho, že malý 
Jonny si s banjem často lehával na záda do 
postele a tam hrál se zavřenýma očima, takže 
budil dojem, že spí. 

Kapela vešla ve známost poté, co Tommy 
umístil na youtube několik videí s tehdy 
teprve osmiletým Jonnym, který doslova 
drtil banjo, a s dalšími dvěma bratry, 
Robbiem a Tommym. Tato videa, avšak 
zejména to, kde malý Jonny drží banjo 
pomalu větší než on, sedí v ložnici na posteli 
a hobluje šílenou rychlostí Flint Hill Special, 
obletěla svět a v krátkosti získala přes milión 
fanoušků. Následovalo pozvání do Late 
Show Davida Lettermana (červen 2011), kde 
Jonny šokoval diváky naprosto bezchybným 
vystřihnutím Flint Hill Special ďábelskou 
rychlostí s dokonalým timingem. Poté násle
dovalo jejich vystoupení v TV show Mike 
Huckabee (červenec 2011). Oba pořady jsou 
stále ke zhlédnutí na youtube. Ještě v srpnu 
téhož roku si rovněž zahráli v Grand Ole 
Opry. 

Hned zpočátku je třeba říci, že z tria přece 
jenom nejvíce vyčnívá nejmladší Jonny, kte
rý udivoval na svých prvních představeních 
tím, že sjížděl jednu scruggsovku za druhou, 

až mistři banja se čtyřicetiletou praxí jenom 
němě zírali na tento fenomén. Banjová le
genda J. D. Crowe byl jeho talentem tak 
ohromen, že ho nazval „starým trpaslíkem“ a 
řekl, že není možné, aby dítě hrálo na nástroj 
tak zdatně.

Kluci měli štěstí, že rodiče je intenzívně 
podporovali, ač sami neměli žádnou hudební 
průpravu, kromě strýce Chrise. Jejich vklad 
byl ten, že pobídli synky, aby se naučili hrát 
na nějaké nástroje. Matka Cindy si přála, aby 
jedním z nástrojů bylo piano, ale Robbie si 
zvolil housle poté, co objevil sešit s hou
slovými party. Tommy si vybral původně 
elektrickou kytaru než přešel k akustice a 
Jonny prohlásil: „Pánové, vy potřebujete 
banjistu“, a po těchto slovech se ujal banja. 
Velký vliv na jejich rozhodnutí měl youtube, 
kde po zhlédnutí několika starších videí 
s Earlem Scruggsem a J. D. Crowem zjistili, 
že je to něco, co nikdy předtím neslyšeli, 
a bluegrassu doslova propadli. 

Na otázku, proč si bratři tento hudební styl 
tak zamilovali, Tommy odpovídá: „Asi pro
to, že je tak jedinečný. Opravdu neexistuje 
žádný jiný druh hudby, který by se mu 
podobal. Líbí se nám také čistota aku
stického zvuku  není možné se schovat za 
efekty nebo zkreslovací pedály, takže musíte 
být hodně zběhlí ve hře na svůj nástroj, 
abyste tuto hudbu dobře zahráli.“

Bratři dále dodávají: „Neměli jsme tušení, že 
budeme mít tak velkou sledovanost, jen jsme 
tak blbnuli a pak jsme nahrávali videa na 
youtube, ale ne proto, abychom se stali slav
nými, ale jen tak pro přátele a rodinu. 
Najednou to začalo mít hodně zhlédnutí. Asi 
s tím měl co dělat i fakt, že náš sedmiletý 
bratr Jonny hrál na banjo jako maniak.“

Jonny začal hrát v šesti letech, Robbie v sed
mi a Tommy v osmi. Již v raných počátcích 
měli slušnou výbavu – Tommyho mandolína 
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stála  12 000 dolarů, Martinova kytara byla 
za 6 000 a Jonny měl nejprve banjo Gibson 
Earl Scruggs a poté Huber Vintage VRB75 
Truetone za 6 000 dolarů. První housle 
Robbiemu nechtěně rozšlápl Jonny, když se 
bratři honili po pokoji.

Robbie se posléze stal mozkem tria. Je tím, 
který skládá většinu materiálu a aranží a na 
koncertech komunikuje s publikem. 

Pokud jde o školní docházku, všichni byli na 
„homeoffice“: jejich výuku převzala matka, 
protože by to při častém cestování nezvlá
dali. Do rodiny Mizzone docházel Tom 
Polinski, který dával bratrům základy hraní. 

V říjnu 2011 vydali své debutové album 
America‘s Music, na kterém najdeme 13 
klasických instrumentálek, u kterých prim 
hraje samozřejmě Jonnyho banjo. Někdy 
mám pocit, že se Jonny snaží hrát rychleji, 
než jeho vzory. Zejména pak hned v úvodní 
skladbě Clinch Mountain Backstep od Ralp
ha Staneyho se s tím moc nepáře a zařadí 
dvojnásobnou rychlost. Jinak na tomto albu 
si Jonny odpočine pouze v jediné písni Blue 
Railroad Train, kde se mj. objeví dobro, na 
které si zahrál strýček Chris. V nahrávacím 
studiu se rovněž objevila mj. Missy Raines 
na basu a album nahrál a namixoval ve svém 
studiu Scott Vestal. 

Druhé album The Farthest Horizon bratři 
vydali o rok později a je na něm 11 skladeb, 
opět navýsost instrumentálních, s výjimkou 
dvou skladeb, ve kterých jako host zpívá 
třináctiletá Ashley Lilly, vnučka legendární
ho Everetta Lillyho. Na mandolínu v něko
lika skladbách vypomohl Andy Leftwich, a 
to proto, že strýček Chris Mizzone se na ně 
necítil. Sedm písní složili sami bratři, na 
dvou se podílel Chris. Ve skladbě Gold Rush 
je znát, že Tommy má dobře naposloucha
ného Tonyho Rice. Jak by ne, když se 
zúčastnil v listopadu 2011 workshopu 
Ultimate Guitar Strummit, kde měl možnost 
odkoukat něco právě od Tonyho. A proto na 
tomto CD vzdal Tonymu hold písní The Man 
From Danville. Jonny si napsal instrumen
tálku Jonny‘s Tune s použitím přelaďovačů, 
kde hned po prvních tónech slyšíme volnou 

variaci na Flint Hill Special. Obě alba jsou 
v současné době vyprodaná.

V roce 2013 se ke kapele přidal dvacetiletý 
basista Blake Pitney, který si s nimi 
několikrát zahrál již dříve. Mizzoneovi ale 
rozhodili sítě, aby doplnili svou sestavu ještě 
o mandolinistu, což se jim podařilo nedlouho 
poté. Stal se jím teprve sedmnáctiletý Cory 
Piatt, který opustil Kenny a Amandu Smith
ovy. 

Na třetím albu By My Side (2014) se nachází 
šest skladeb, z toho pět zpívaných a jedna 
instrumentálka. Toto EP znamená zřejmě 
definitivní odklon od dřevního bluegrassu, 
kdy bratři nastoupili cestu směřující kamsi 
k folkrocku mumfordovského typu, neřkuli 
přímo k popu. Jonny logicky vycítil, že je 
třeba opustit Scruggsův styl, kde již dokázal 
maximum, takže upravil svůj doprovod tak, 
aby to vyhovovalo náladě nových skladeb, 
a navíc už nepotřeboval, aby banjo bylo 
dominantní. Bratři si poprvé vyzkoušeli 
vícehlas (Robbie lead, Tommy backing) a 
dle mého názoru je to slušně poslouchatelné, 
i když zejména hlas Robbieho zní velmi 
mladě. 

Drobný postřeh – při poslechu písně Same 
Same Stars mě okamžitě trklo, že tenhle 
začátek jsem už někde slyšel. Zkuste to 
porovnat se začátkem písně Across The 
Great Divide od Kate Wolf… 

„Těšíme se, že na dalším albu rozšíříme náš 
hudební styl a možná i naše publikum,“říká 
Robbie. „V návaznosti na naše poslední 
album budeme pokračovat v původních 
písních. Obvykle se snažíme slyšet v hlavě 
melodii nebo se snažíme něco vymyslet na 
nějaký nástroj, a jakmile ji máme, vypracu
jeme aranžmá a začneme přidávat všechny 
ostatní části, jako je basa, mandolína, kytara 
a sóla na banjo. Tak nějak vznikají naše 
základní nápady na písně.“

Ve svých textech se snaží kapela oslovit 
především mladé publikum, které už tolik 
nezajímají písně o dávných dalekých ces
tách, ale chtějí slyšet spíše současná témata. 
A z ohlasů jejich fanoušků vychází najevo, 
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že si někteří začali kupovat banja, protože je 
začalo bavit. 

„Stále milujeme bluegrass, ale jak stárneme, 
náš hudební vkus se určitě mění. Vždycky 
jsme poslouchali a obdivovali instrumentální 
bluegrass, ale teď posloucháme hudbu se 
zpěvem a chytlavější věci,“ říká Robbie. „
Naše předchozí desky působily zpočátku 
jako něco nového  všechny skladby byly 
rychlé instrumentálky a zněly dost stejně. 
Sledujeme kapely jako Mumford and Sons, 
The Lumineers a Punch Brothers, což nás 
inspiruje k odklonu od přímočarého blue
grassu k něčemu, co je pro mainstream přija
telnější.“ 

Na videích z poslední doby se bratři pouštějí 
– prý jen tak pro zábavu – do hiphopu a 
swingu – viz např. jejich „ložnicový“ klip 
(skladba Minor Swing) se Stephanem Wrem
belem jako ochutnávka akce Django a Gogo 
2019 na FB/YT. Jonny dokazuje, že zvládá 
všechny možné styly a jeho virtuozita nezná 
hranic, což lze vidět např. v klipech Jonny 
Shreds Banjo HipHop Beat. Rovněž dopo
ručuji perfektně sestříhané Duelling Banjo 

with Myself. A jestli chcete zkouknout další 
Jonnyho výlet (či úlet) do úplně jiné hudební 
kategorie, tak si nenechte ujít klip Funk 
Meets Banjo na youtube (může jít i o jazz 
rock fusion). 

V průběhu dospívání bratři zkrátili jméno 
kapely na Sleepy Man. Pro koncertní vystou
pení vždy přibírají bubeníka a basistu.

V roce 2015 získali prestižní ocenění na 14. 
Annual Independent Music Awards v kate
gorii Instrumental a Americana za skladby 
Wild Flower a Flesh & Bones. 

V dubnu 2017 poprvé vyjeli do Evropy, 
konkrétně se zúčastnili 8. ročníku kytaro
vého festivalu v Omiši v Chorvatsku, kde 
zahráli v samotném závěru festivalu. Zazně
lo tam pár skladeb z jejich EP v plné pěti
členné sestavě. Na youtube je k vidění část 
jejich vystoupení s bídným zvukem (By My 
Side a Clinch Mountain Backstep). 

Kapela uzavřela smlouvy s firmami Martin, 
Huber Banjos, Presonus, DPA, D'Addario a 
Janet Davis Acoustic Music. 
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A zřejmě svým talentem ohromili veřejnost 
natolik, že firma Martin Guitars je jmenovala 
svými oficiálními ambasadory. 

Soubor nemá své vlastní webové stránky, je 
aktivní na youtube a facebooku. Upozorňuji, 
že stránky, https://sleepymanbanjoboys.com 
nejsou stránkami této kapely.

Na závěr lze říci, že kapela za deset let na
sbírala velké množství fanoušků, jejich alba 
jsou vždy očekávána se značným zájmem. 
Při jejich mládí lze předpokládat, že se do
čkáme ještě velmi zajímavých projektů, kte
ré se budou nejspíše pomalu ale logicky 
vzdalovat tradičnímu bluegrassu, což sice 

může odradit pravověrné bluegrassové fa
noušky, ale na druhou stranu může oslovit 
mladé bluegrassem dosud nepostižené pu
blikum. 

A kdoví – až kapela časem zjistí, že Česká 
republika je mnohem víc bluegrassová než 
chorvatský Omiš, třeba projeví zájem také 
vystoupit u nás.

Z volně dostupných internetových zdrojů se
stavil

                    Láďa Matějka

 



17

Koncerty k poutnickým padesátinám
Konečně jsme se dočkali,  skupina Poutníci 
v loňském roce slavila 50 let od svého 
vzniku. Vrcholem oslav měly být dva kon
certy v Praze v KD Barikádníků a v Brně 
v Sono centru. Kvůli coronaviru se to v roce 
2020 nepovedlo a i květnové termíny letoš
ního roku nevyšly.

Konečně jsme se dočkali  22. 10. 2021 
v Praze a 25. 10. 2021 v Brně. Obě 
vystoupení byla vyprodána, společně toto 
show zhlédlo bezmála 1 000 diváků. Účin
kující, kterými byly skupiny Malina Bro
thers, Robert Křesťan s Trapery, současní 
Poutníci (Jan Máca, Petr Vošta, Jakub Bílý a 
moje maličkost) s hosty Hankou Černohor
skou, Svaťou Kotasem a Petrem Brandejsem 
a legendární sestava poutnické kapely z let 
1989 – 1991 v čele s Robertem Křesťanem  
hráli jako o život, nebo jako za mlada, jak 
chcete.

Oceněním od posluchačů bylo vytleskání 
několika přídavků a v Brně aplaudovali di
váci i ve stoje. Co víc si přát? Bylo to 
nádherné a někdy i dojemné a bůhví, zda se 
toto setkání  v této podobě  ještě někdy 
uskuteční. Můj dík za oba skvělé koncerty 
patří všem, jak  pikerům, tak i divákům, co 
Poutníkům přišli poblahopřát. 

                  Jiří Pola – Karas

PS.: Na snímku Pepy Maliny (dole) je stará 
poutnická garda 25. 10. 2021 v Sono centru 
v Brně.
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Béla Fleck z rozhovoru k novému dvojalbu
Když jsem nahrával album Bluegrass Ses
sions – 10 let po albu Drive – říkal jsem si: 
jak bych z toho mohl udělat tu nejlepší věc, 
které jsem v akustickém světě schopen? 
A opravdu jsem bojoval o každý tón, protože 
jsem začal dělat jazzové desky a cítil, že 
laťka je vysoko. Mohl jsem se tehdy opřít o 
skvělé hráče jako Tony Rice, Sam Bush, 
Jerry Douglas. Ale i tak jsem cítil, že to 
nebude natolik kreativní, jako ostatní věci co 
dělám. Spíš to bude jako něco, co už umím. 
Vždycky jsem chtěl, aby to mělo pořád vyšší 
úroveň, a to platí i dnes. A pro mě je moje 
muzika vždycky velmi osobní. Snažím se 
dělat něco pro lidi, a nejlepší cesta k tomu je 
dělat něco, co máš osobně moc rád.

Název je inspirovaný albem Chick Corea – 
My Spanish Heart. Chick byl nejlepším 
jazzovým klavíristou na světě a velká část 
jeho neuvěřitelné dráhy se vztahovala k 
latinskoamerické hudbě. Bylo to velmi blíz
ké jeho srdci. Tak si jej budou lidi pama
tovat. A teď si uvědomíme, že to byl vlastně 
Ital pocházející z okraje Bostonu. Neměl v 
sobě žádnou latinskou krev, když nebudeme 
počítat italskou. A přece něco na té hudbě v 
něm otočilo přepínačem. A tak jsem o tom 
přemýšlel. Za prvé jsem si říkal, že to je 
skvělý název – Mé španělské srdce, zvlášť 
když vidíte obal, na kterém je oblečený jako 
toreador. Já jsem Newyorčan, nemám žádný 
zděděný vztah k bluegrassu. Není žádný 
důvod, proč by se chlapík s ruskoněmecko
východoevropskými kořeny, který vyrůstal 
uprostřed Manhattanu, měl zajímat o tuto 
muziku. A přece se stala ústředním prvkem 
všeho v mém životě. Každá hudba, kterou 
jsem kdy hrál, se vztahuje k bluegrassu, ať 
už si to uvědomuju nebo ne. Hodně jsem se 
ve Flecktones snažil hrát jinak, protože to 
byl pro mě čas, kdy jsem neměl hrát blue
grass. Neuvědomil jsem si, kolik bluegrassu 
bylo ve Flecktones. Až později mi došlo, že 
byl ve všem. Prostě jej mám v sobě. Důvod, 
proč se mnou stylově jiní muzikanti chtějí 
hrát, je ten, že přináším bluegrass. Takže mě 
to trklo jako zajímavá myšlenka. 

U Chicka ten název odrážel to, kým vnitřně 
byl. A všichni si mysleli: on musí být z toho 
latinského světa, i když ve skutečnosti nebyl. 
Když jsem mu řekl, že pomýšlím na název 
Moje bluegrassové srdce, on na to: jasně, 
skvělé, běž do toho. Chick a Tony Rice a 
Earl Scruggs byli moji velcí učitelé a teď už 
tu nejsou. Pak samozřejmě Tony Trischka a 
J. D. Crowe na mě měli také velký vliv, a 
pořád je docela přítomný. Tak jsem se toho 
názvu držel.

V posledních letech, když jsem uvažoval o 
akustickém projektu, vždycky první myšlen
kou bylo, jestli bude k dispozici Tony Rice. 
Zajímali jsme se o něj a on se zajímal o nás. 
Byli jsme si nablízku, čekali jsme, že se vrátí 
na pódium. A pak to došlo do bodu, kdy 
neodpovídal na hovory ani na textovky. A 
tak jsem se, i když nerad, posunul dál. Měl 
jsem napsaných hodně skladeb, které se 
zatím nepoužily a byly pro mě důležité. Bál 
jsem se, že mi vyblednou v paměti a budou 
pryč. V posledních letech jsme měli pár 
bezva hraní s Bryanem Suttonem a jeho hra
ní se mi moc líbilo. A taky jsem jamoval s 
Cody Kilbym, který mě velice překvapil. 
Předtím jsme spolu nikdy nehráli. A on při
nesl v kytarové hře něco nového a přivedl 
mě na myšlenku: jsou i další borci, co hrají 
na kytaru skvělé věci a mají svůj jedinečný 
hlas, někdy ovlivněný Tonym. A později, 
když jsem začal připravovat tento projekt, 
jsem se potkal s Billy Stringsem a trochu 
jsme si spolu zahráli. Tak jsem si uvědomil: 
on vůbec není jako Tony, ale je výborný. 
Nápad na první sestavu vznikl takto: řekl 
jsem všem, že si jdeme zajamovat. Myslel 
jsem, že ještě bude hrát Dominic Leslie, 
Michael Cleveland a Paul Kowert. Zavolal 
jsem všem a řekl: chcete přijít a zajamovat 
si? A mimochodem, tady jsou nějaké zápisy 
skladeb. Tak jsme si sedli dokola... zahráli 
jsme pár těch nových věcí a bylo to bezva. Z 
toho mi došlo: s těmahle chlapama bych měl 
nahrávat. To bude úplně nový směr. Nebudu 
to srovnávat s tou předchozí sestavou.
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Pak jsme se o tom kdysi bavili s Abby 
(Abigail, manželka) a já říkám: proč vlastně 
nenahrávám se starou partou  Sam Bush, 
Jerry Douglas, Stuart, Mark Schatz, Edgar? 
Ti chlapi jsou středem mého hudebního 
světa. A ona na to: a proč neuděláš obojí? A 
já: ty to nechápeš, já nedělám dvě věci. Když 
dělám desku, dám dohromady kapelu, s tou 
se natáčí a pak jedeme na turné. Tím je 
zajištěná kontinuita té natočené muziky. A 
ona: aha, tak pardon, promiň, že jsem to 
zmínila. No ale hned jsem o tom začal 
přemýšlet a docvaklo mi: to je přesně to, co 
bych měl udělat. Naplánoval jsem teda něja
ké termíny. A byl jsem překvapený, Edgar 
byl ochotný se do toho dát. Tak jsem obvolal 
starou partu z Telluride, říkal jsem si: bude 
mít určité výhody to dělat s „domácí“ ka
pelou. V podstatě stejná banda co se mnou 
hrála na Drive nebo Strength In Numbers, 
jen bez Tonyho.

Když se ukázalo, že Edgar do toho jde, 
změnilo to můj pohled na materiál, který 
jsem chtěl dělat. A když bylo natočených pár 
skladeb s oběma sestavami, přemýšlel jsem: 
když už dělám tohle, není žádný důvod 
nepřizvat ještě někoho dalšího. Jasně, to není 
kapelní album. A dvě kapely – to znělo div
ně. Strana A s jednou a B s druhou, to by se 
dalo udělat. Pak jsem začal myslet na 
Billyho. A hned nato: proč nenahrávám s 
Chrisem Thilem, když tohle je moje první 
bluegrassové album po dvaceti letech? 
Máme spolu pěkný vztah z různých aktivit i 
z hraní v duu. Pak měl volno a mohl na celý 
den přijet. On a Billy Strings se zatím 
osobně neznali. Říkal jsem si – to bude fajn 
setkání. Oba měli zájem si s tím druhým 
zahrát. Chris navrhl ještě Billyho Contrerase. 
Tak jsem si řekl: OK, to bude ještě otevře
nější část alba. Tady se budeme moct od
vázat.

Pak mě napadl Grisman. Viděl jsem, že hraje 
nějaké akce s Delem jako duo. Řekl jsem si: 
kdyby přijel do města, mohl by hrát v pár 
věcech. Známe se dlouho. A pak jednoho 
dne mi Abby znovu poklepala na rameno, už 
podruhé v tomto projektu: hm, žádný holky. 
Já na to: do háje. Ani jsem si to neuvědomil. 
Pozval jsem Sierru a Molly, aby přijely a 

zahrály do pár věcí. A vyšlo to s oběma 
naprosto fantasticky. To mě inspirovalo 
přivolat i Andyho Leftwiche, kterého jsem 
vždycky měl rád a nikdy jsme neměli 
příležitost spolu něco udělat. Myslel jsem, že 
by ty moje věci uměl dát hodně dobře. A 
taky dal. A pak se mi taky povedlo sehnat 
Marka Schatze na pár věcí. Tak se z toho 
najednou stalo něco čemu říkám deska 
komunity. Je pár lidí, kteří byli pozvaní taky 
a nemohli. Pak bylo skvělé mít tam Noama 
a Tonyho Trischku. To bylo jako: OK, tři 
banja  to bude rachot jako když jede plecho
vý dřez dolů po schodech. Pojďme do toho. 
Nikdy jsem na svých deskách neměl jiné 
banjisty. Byla to úmyslná volba, kterou jsem 
teď chtěl překonat.

Neměl jsem pro desku nějaký opravdový 
plán. Šel jsem do toho s nějakým podvědo
mým přístupem „jak to budu cítit“. To je 
způsob, jakým improvizuju, jakým skládám. 
A tak se to nějak stalo. Pamatuju si, jak jsem 
mluvil s Grismanem o tom, jak se Grisman 
Quintet dal dohromady, jestli to měl v plánu. 
Říkal: ne, neplánoval jsem nic, lidi prostě 
sami přišli. A tak to cítím i já. 
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Třeba Flecktones se mi stali. Ne že bych věci 
neusměrňoval, když začne být jasné, co se 
děje. Úplně mi vyhovuje řídit to co nejvíc 
nenápadně, směrem kterým chci. Ale ne 
vždycky vím, co chci, až do chvíle, než jsem 
ten pocit přijde. Vždycky je možné toho 
nahrát hodně a pak vybrat a vydat jedno 
album. Můžete nahrát 30 skladeb a vydat 9. 
Ale když jsem se do toho jednou pustil, 
použil jsem všechny skladby, které jsem měl 
schované. Teď bylo potřeba napsat něco, co 
by hráli Billy a Chris. A pro Sierru a Molly. 
Takže to bylo: aha, nemám materiálu dost. A 
deska a půl není k ničemu dobrá. Potřebuje 
být buď jedna deska nebo dvě. Tak jsem 
začal psát další skladby. A bylo to bezva psát 
s pocitem: co ještě do toho teď můžu při
nést? Je to fajn, protože se nesnažíš psát, co 
už napsané je. Koukáš se do budoucnosti.

Je tam skladba, kterou jsem napsal pro kyta
ru v době, kdy jsem hrával na kytaru, ještě 
před albem Drive. Popravdě, nabízel jsem ji 
Tonymu Riceovi pro Bluegrass Sessions, ale 
jeho moc nezajímalo hrát na kytaru melodie. 
Nechtěl se v té fázi jeho života učit fidlo
vačky, rád hrál volně. Je tam ještě jedna věc 
napsaná pro kytaru, velmi ovlivněná kytaro
vou hrou Marka OConnora. Vždycky jsem 
chtěl, aby ji hrál. Nikdy k tomu nedošlo. 
Jednu další jsem napsal, když jsem jen tak 
blbnul s mandolínou. Jednu jsem napsal 
pro kytaru hranou prstýnkama. Jednu věc 
pro Flecktones jsem napsal při brnkání na 
piano. Neumím hrát na piano. Melodie pros
tě k tobě přijde, když hraješ na jiný nástroj. 
Takovou bys prostě na banjo nenapsal, 
protože je jednoduchá. Vlastně je tam i jedna 
věc, kterou jsem napsal pro orchestr, pro 
smyčcové těleso. Napadlo mi: dokázali by to 
ti bluegrassoví kluci zahrát? No, mám 
Edgara, Billyho Contrerase a Bryana. Ti by 
to mohli dát bez problému. Ta věc je plná 
toho typu harmonických postupů, které jsme 
mohli hrát s Flecktones nebo s Chickem. 
Cítil jsem, že to máme zkusit. A pak se 
ukázalo, že pro posluchače to není tak divné, 
jak sem čekal. Možná ty pěkné pasáže 
dokázaly přerazit ty disonantní nebo složité. 
Když jsme to pak hráli na festivalu živě, 
Michael Cleveland se naučil pasáže, co 
původně hrál Billy Contreras, a publikum ty 

složité části ocenilo potleskem. Někdy si 
myslíš, že děláš něco, co je mimo a kompli
kované, a lidi to vezmou. A někdy si myslíš, 
že děláš něco moc jednoduchého, a ono je to 
ve skutečnosti krásné, tak to necháš tak. V 
dobré hudbě se vyskytují všechny tyto para
metry. 

Jsou tam místa s lichými takty, chtěl jsem, 
když tam bude Chris a oba Billyové, aby jich 
to bylo hodno. A jsou tam i věci, které si lidi 
budou moct zahrát, jako Boulderdash a 
fidlovačky, ty si může zahrát kdokoli. Jed
nou Stuart Duncan přišel a říká: „už jsi to 
zase udělal, vytvořils sadu skladeb pro hráče 
z parkoviště“. Nebyl to můj úmysl, ale byl 
bych rád, kdyby lidi ty skladby hráli. Vždyc
ky mám radost, když natrefím na někoho, 
kdo se naučil nějakou moji věc – jako oneh
dy jsem slyšel nějaká děcka hrát When Joy 
Kills Sorrow na jednom festivalu. Tři holky 
to spolu hrály a mě to úplně dostalo. Byl 
jsem tak šťastný. Je to dost složitá skladba a 
ony se ji naučily. Cíleně myslím na element 
běžného člověka. Nechci, aby se moje hudba 
stala tak esoterickou, že nebude přístupná 
pro většinu lidí. 

Zjistil jsem, že většinu toho, co jsem chtěl 
slyšet, jsem zahrál v živých náběrech. Jen 
málokdy jsem něco přehrál znovu. Všechny 
skladby kromě Hunky Dory jsem nahrál na 
svůj flathead. V té jedné je cello banjo 
(hluboké ladění).

Nahrávání trvalo s přestávkami celkem dva 
roky, od února 2019 do ledna 2021, akorát 
než vypukla pandemie. Byly nahrávky s 
Edgarem, které jsme po natočení nechali 
ležet několik let, než jsme se pustili do 
dalšího zpracování. Ve skutečnosti mám teď 
tři alba natočená a odložená v šuplíku. Jedno 
z nich je album s Chickem, je to způlky nový 
materiál natočený živě a půlka ve studiu, 
posílali jsme si stopy tam a zpátky. Jsem moc 
rád, že to existuje, myslím, že jsme se s tím 
duem dostali na další úroveň. Takže odtud 
může přijít pár překvapení. A pak ještě 
album, kde jsme Edgar, já, Zakir Hussain a 
neuvěřitelný indický hráč na dřevěnou flétnu 
Rakesh Chaurasia. A nakonec album, které 
jsme udělali doma s Abigail, samé převzaté a 
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upravené písně, které jsme dělali pro náš 
video seriál Banjo House Lockdown. Ten se 
točil naživo, ale chtěl jsem ty písně mít 
nahrané i pořádně. Některé z těch věcí vyšly 
moc dobře. A dostali jsme se tím z určité 
pasti. Člověk může pro sebe psát skvělé věci, 
ale kdyby nenahrával i věci jiných, odstřihl 
by se od určité části svého potenciálu 
a od otevření dalšího prostoru pro svou 
hudbu. Takže v našem případě bylo výborné 
si dát pauzu od psaní a položit se plně do 
interpretování a aranžování.

Vybrané části rozhovoru pro časopis Banjo 
Newsletter přeložil 

                 Michal Hromčík



22

Banjistův sen
aneb setkání s Robertem Braunem po mnoha letech

S Robertem Braunem z Ústí nad Labem se 
znám zhruba 45 let. Jako kluci jsme se 
potkali poprvé na Banjo Jamboree v Ko
pidlně a krajské Portě někdy kolem roku 
1975. Pak to setkávání bylo vcelku pravi
delné, protože jsme oba hráli v kapelách, 
které byly soutěživé a líbilo se nám se 
poměřovat. On byl o trochu starší banjista 
než já.

V propozicích Banjo Jamboree stálo v těch 
dobách, že každý banjista musí předvést 
novou instrumentálku, což se rozumělo samo 
sebou, ale nikdo nechtěl hrát tak, jako ten 
druhý, tj. například stejnou skladbu. Vyme
zovali jsme se proto a hledali nějakou ori
ginalitu. Od roku 1977 nám všem banjistům 

v ČSSR kraloval liberecký picker Tomáš 
Slavíček. Já jsem se v těchto letech pohy
boval v hlasování v Kopidlně kolem 3. mís
ta. Robert, Tomáš a já jsme se tedy poměrně 
dobře znali. Robert měl, respektive uměl 
něco, co my s Tomášem ale ne. Byl to step. 
Od svého táty, který byl kabaretním uměl
cem, se to naučil. Nestyděl se sám tančit a 
k tomu mlátit nohama a vyťukávat chodidly 
rytmické sekvence. A že těch figur uměl 
hodně.

Já propagoval „lázeňský bluegrass“, tedy 
swingující muziku, kde se naše společné 
nadšení spojilo a proměnilo v originalitu, 
která neměla obdoby. S Toulavými hráči 
jsme měli v repertoáru skladbu „Bye, Bye 
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Blues“, v aranži pro dvoje housle. Když to 
Robert s Tomášem zaznamenali, a tak jsme 
si řekli, že ji budeme hrát společně trojhlasně 
na banja a Robert ještě zastepuje. Moji 
spoluhráči nás bez potíží doprovodili a byl to 
senzační celoživotní zážitek, nejen pro mě. 
Sokolovna burácela.

Ale abych se vrátil k tomu, co chci sdělit. 
Pro mnohé dnes je jméno Robert Braun už 
neznámé, ale nemělo by být. Odmlčel se 
zhruba před dvaceti lety, kdy se jeho skupina 
„Katalog“ v Ústí nad Labem rozpadla. Po 
sametové revoluci 1989 se Robert osamo
statnil a šel na volnou nohu coby opravář a 
revizák lékařské zdravotní techniky, dříve 
dělal totiž v Chiraně. Byl akční, miloval 
bluegrass a banjo. Revizemi se však živí do
dnes.

Pro nás ostatní příznivce a český bluegrass 
90. let Robert zařídil dvě významné události. 
První bylo, že přivezl z USA do ČR fa
mozního banjistu Tonyho Trischku, který 
pak tu byl několikrát a i se svou kapelou 
Skyline, složenou z progresivních hráčů. 
Druhou událostí bylo, že Robert Braun vzal 
Jardu Průchu jako první do USA, kde se 
tento náš vynikající banjo stavitel a výrobce 
proslavil tak, že dnes je uznávanou světovou 
veličinou v této oblasti. Na to vše se váže 
spousta kontaktů a šíření příznivého pově
domí.

Dokud Robert hrál s Katalogem, nepamatuji 
si, že by měl nějaký exkluzivní nástroj. Ale 
za těch posledních dvacet let se z něj stal 
sběratel a expert na předválečné Gibsony. 
Vozil si je různě z cest do Ameriky a má 
k banjům i jejich rodokmeny a certifikáty 
pravosti. Jeho sbírka je z mého pohledu 
velká a krásná. Samozřejmě ji doplňují i no
vější modely firmy Gibson, ale také naše 
značky Průcha, Roll‘s atd.. K tomu vytáhl 
ještě tři kousky ukebanja, která si ho v prů
běhu času také nějak podmanila.

Vloni jsme se nedokázali domluvit a zre
alizovat návštěvu u něj. Robertova žena je 
učitelka zpěvu na ZUŠ, tedy jako my se 
ženou. Druhá volba tedy padla na letošní 
hlavní prázdniny. Povedlo se a banjistův 

(můj) sen začal. Obklopili jsme se vším tím 
jeho Gibson nástrojovým majetkem a hráli. 
Robert se velmi těšil, že si dáme společně 
skladbu „Song for Susan“ od Carla Jack
sona, kterou zná z historie od nás v druhém 
hlase. Dopadlo to skvěle. Říkal sice, že už 
moc nestíhá cvičit a hrát, ale šlo mu to dobře 
a staré pecky umí. Já jsem si nikdy na takové 
kvalitní nástroje v klidu nepohrál. Myslel 
jsem si v duchu, že jestli najdu v budoucnu 
sílu na dodělání si nahrávek skladeb, které 
jsem v průběhu života s nikým nenatočil, tak 
bych to chtěl nahrát na tyto nástroje. 

Bylo to dobré setkání a jen mi trochu bylo 
líto, že to tak rychle všechno letí. Důležité je 
ale zjištění, že jsme byli něčeho součástí, 
aktéry a ne jen diváky. A to je v pořádku. 
Mějte se hezky a ahoj

Jaroslav Žanta, banjo
V Tanvaldě, dne 29. 8. 2021
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Sonny Osborne
(29. 10. 1937 – 24. 10. 2021)

Jako by těch nekrologů bylo letos málo, 
v říjnu přišla další smutná zpráva. Ve věku 
84 let zemřel jeden z nejlepších banjistů na 
světě, Sonny Osborne. Poslední léta jsem 
nadšeně sledoval jeho pravidelný sloupek 
odpovědí na internetovém portálu Bluegrass 
Today, díky kterému jsem si k němu 
vybudoval až osobní vztah. Pamatoval si 
každý detail svého profesního života, byl 
vděčný za jakoukoliv otázku a na všechny 
odpovídal, jak nejlépe uměl. Když letos 
v létě utrpěl mrtvici, snažil se dál naplnit 
očekávání tazatelů a dokud to šlo, diktoval 
odpovědi své ženě Judy nebo svému dobré
mu příteli, banjistu Lincolnu Hensleymu. 
Byl mi sympatický jeho pohled jak na 
muziku, tak na Ameriku jako takovou, byl to 
holt člověk ze staré školy. Miloval bluegrass 
z dob začátků v podání Monroea, Scruggse a 
Flatta. Všechny tři navíc osobně znal, s 
Flattem i se Scruggsem ho dokonce pojilo 
osobní přátelství. Všem bluegrassovým fan
dům jeho sloupek doporučuji, je to úžasné 
čtení a je na BG Today stále k dispozici.

Sonny Osborne se narodil v hornickém 
městečku Hyden, v chudé oblasti východní 
Kentucky, kde jediným zdrojem obživy byla 
práce v uhelných dolech. Aby unikli bídě, 
stěhovali se místní za prací pryč z regionu, 
do průmyslových oblastí. Začátkem čtyřicá
tých let skončili v Daytonu ve státě Ohio i 
Osborneovi. Otec rodiny, Robert Osborne 
senior, pracoval pro NCR Corporation a 
zároveň trochu farmařil. Miloval country 
hudbu a svou lásku předal třem dětem: 
Bobbymu, Louise a Sonnymu. Sonnyho 
starší bratr Bobby objevil bluegrass a Earla 
Scruggse a už v roce 1949 byl už profesio
nálním hudebníkem, vystupoval s Lonesome 
Pine Fiddlers v Západní Virginii.
 
Sonny se v šesté třídě začal zajímat o banjo a 
přesvědčil svého otce, aby mu objednal 
levný nástroj pro začátečníky. Než banjo 
dorazilo, Sonny si představoval, jak by 

zahrál dvě skladby, We’ll Be Sweethearts In 
Heaven od Stanley Brothers a Cripple Creek. 
Všechny, včetně sebe, překvapil tím, že oba 
kousky zahrál už ten den, kdy zásilka 
dorazila. Později Sonny napsal, že se stal 
posedlým a cvičil osm až patnáct hodin 
denně, dokud se necítil být připraven vy
stupovat na veřejnosti. Soused Ott Ginter 
vzal zázračné dítě do rozhlasové stanice 
WPFB Jamboree v nedalekém Middletownu 
ve státě Ohio a zrealizoval čtyři domácí 
nahrávky na značce Kitty, přičemž kromě 
Louise a Sonnyho se na nahrávání podíleli 
také bratr Bobby a Jimmy Martin, který se v 
roce 1951 připojili k Lonesome Pine Fidd
lers. Mimo jiné nahráli Louisinu skladbu 
New Freedom Bell.

Sonny byl talentovaný sportovec, na střední 
škole hrál fotbal, ale hudba zůstala jeho 
hlavním zájmem. Během letních prázdnin ho 
Jimmy Martin vzal za Billem Monroem na 
Bean Blossom v Indianě. Tam se Jimmy roz
hodl vrátit k Blue Grass Boys a přesvědčil 
Billa, aby vzal také čtrnáctiletého hráče na 
banjo. V červenci 1952 nahráli pro Decca 
devět písní a instrumentálek, včetně Billo
vých Memories of Mother and Dad, The 
Little Girl and the Dreadful Snake a Pike 
County Breakdown a ocitl se na pódiu Grand 
Ole Opry: „Na první věc, kterou jsem hrál v 
Grand Ole Opry, nikdy nezapomenu. Byla to 
Rawhide, a to je sakra těžký začátek pro pat
náctiletý děcko. Kolena se mi doslova třásla. 
To víte, přešlapujete tam a okolo vás chodí 
Ernest Tubb, Hank Williams a Roy Acuff. 
Byl jsem vyděšený k smrti. Monroe míval 
spoustu špatných muzikantů a takový jsem 
byl i já. Vlastně jsem vůbec neuměl hrát. Byl 
jsem tenkrát pravděpodobně špatný i na jeho 
nároky.“

Další školní rok byl pro Sonnyho bouřlivý. 
Bobby bojoval v Koreji u mariňáků a rodina 
se přestěhovala z farmy zpět do Daytonu. 
Tam Sonny potkal Judy, dívku z druhé strany 
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Sonny Osborne

ulice, která se později stala jeho manželkou. 
Nahrál tři sessiony pod vlastním jménem pro 
značku Gateway v Cincinnati, včetně instru
mentálky Sunny Mountain Breakdown, které 
se prodalo asi 67 000 kopií. Když Bill 
Monroe potřeboval hráče na banjo, Sonny 
opustil školu, aby se mohl věnovat hudbě na 
plný úvazek.

Sonny si otce bluegrassu velmi vážil, záro
veň ale vzpomínal kriticky na jeho proble
matické chování a vztahy k ostatním muzi
kantům: „Nehrál jsem moc dobře, ale byl 
jsem levný. Měl jsem dostávat šedesát dolarů 
za týden, ale nepamatuji si, že bych kdy 
dostal tolik. Musel jsem žádat o peníze na 
jídlo. Ale bylo mi čtrnáct let a pracoval jako 
Bluegrass Boy s panem Billem Monroem v 
Grand Ole Opry tenkrát, když byly tyto věci 
velmi důležité. První dva týdny se mnou 
nepromluvil, takže, ano, myslím, že by se 
dalo říct, že jsem se ho bál. Charlie Cline a 
Jimmy Martin z něj byli trochu nervózní. 
Později změkl a stal se méně drsným, i když, 
pokud tě neměl rád, prostě s tebou nemluvil, 
tečka.“

Skoro až neuvěřitelné zní další Sonnyho 
příběh s otcem bluegrassu: „Bylo mi čtrnáct 
a řídil jsem asi od devíti let. Moje teta 
Cynthia měla Oldsmobile z roku 1946 s 
automatickou převodovkou. Naučila mě řídit 
to auto. Bill měl Chrysler z roku 1952 a já 
řídil. Jimmy Martin, Charlie Cline a já jsme 
seděli na předním sedadle, Bill a Bessie 
Mauldin na zadním sedadle a Bill mi kaž
dých pět minut říkal, že přijdeme pozdě. 
Dvouproudá silnice mezi Burlingtonem v 
Severní Karolíně a Raleigh, cesta na hraní. 
Já jel asi devadesát mil za hodinu, když jsem 
viděl blikat červené světlo na autě 500 yardů 
za námi. Věděl jsem, že je to policejní auto, 
kvůli překročení rychlosti. Policista přišel k 
okénku řidiče a požádal mě o řidičský prů
kaz. Zdvořile jsem mu řekl, že žádný nemám 
a on se zeptal na můj věk, řekl jsem mu, že 
čtrnáct. Milý policista se zeptal Billa, jestli 
ví, že nemám řidičský průkaz, Bill odpo
věděl: ‚Ach, ne, pane, to jsem nevěděl!‘ Což 
jsme všichni věděli, že není pravda. A poli
cista? Řekl mi, abych vystoupil z auta, to 
jsem udělal a on mi zdvořile oznámil, že ho 

doprovodím na policejní stanici. Jet deva
desát mil a nemít řidičský průkaz, to bylo v 
rozporu se zákonem, takže jsem šel do 
vězení. Jestli jsem se bál? Ne. Ani trochu. 
Byl jsem vyděšený k smrti! Vzal mě na 
policejní stanici v Burlingtonu a řekl mi, že 
pokud slíbím, že nebudu utíkat, nedá mě do 
cely. Když přišel čas, kdy bychom jeli domů, 
šel jsem do cely! Člověče, když jsem slyšel, 
jak se zámek otočil, je to pocit, na který 
nikdy nezapomenu, alespoň ne v tomto 
životě. Něco jako slyšet Earla, jak spustil 
Flint Hill, nebo Tommyho Jacksona hrát 
Fraulein na nahrávce Bobbyho Helma v 
roce 1956, něco, na co hned tak nezapo
menete. KLAP!!! Bill poslal po vystoupení 
Jimmyho a Charlieho zpátky, aby mě vy
zvedli. Pokuta byla 65 dolarů, což měl být 
můj týdenní plat, který jsem nikdy nedostal. 
Další týden mi žádné peníze nedal. Donutil 
mě zaplatit pokutu poté, co mi řekl, abych jel 
rychleji. Pan Monroe v své nejlepší formě!“

Po Bobbyho návratu z armády spolu bratři 
poprvé hráli 6. listopadu 1953 v Knoxville 
v Tennessee. Bylo ale těžké udržet se v hu
debním byznysu a tak se postupně spojili na 
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rok s Jimmym Martinem, na několik měsíců 
s Charliem Baileym a od začátku roku 1956 
do poloviny roku 1958 s Redem Allenem. 
Získávali postupně hráčské i obchodní zku
šenosti, objevovali se v rádiích i v televizi 
nahrávali pro celostátně distribuované znač
ky RCA a MGM. Sonny zpíval solidně ve 
vícehlasech a byl uznávaný jako špičkový 
banjista, ale trumfem The Osborne Bro
thers byl Bobbyho úžasně vysoký a čistý 
hlas.

Sonny, oddaný svému staršímu bratrovi, ne
únavně pracoval na budování komerčně ži
votaschopného projektu. Zajímal se o širo
kou škálu hudby a byl to on, kdo do zvuku 
Osborne Brothers přinesl prvky rock’n rollu, 
rhythm and blues, moderní country, popu, 
folku nebo jazzu. Na každé nové nahrávce 
objevovali fanoušci nové banjové licky, 
inspirované dechovými nástroji, klávesami, 
sólovou a steel kytarou a dokonce i bicími. 
Sonny byl také autorem některých vokálních 
aranží, možná nejsložitějších a nejefektivněj
ších, jaké kdy byly v bluegrassu nebo coun
try hudbě nahrány. V roce 1960 byli Osborne 
Brothers první kapelou, která hrála v univer
zitním kampusu. 

Sonny sbíral zkušenosti také jako producent 
a později vzpomínal: „Produkoval jsem 
album Chubbyho Wise a on, tak jako mnoho 
muzikantů ze starých dob, chtěl všechno 
zahrát jen jednou, že to stačí. Bohužel, 
takhle nahrávání v moderní době nefunguje. 
Když Chubby dohrál, řekl: ‚Chlapci, takhle 
to je asi to nejlepší, co umím zahrát.‘ Já jsem 
si ale během skladby všiml několika chyb, 
které bylo třeba opravit. Jenže Chubby na to: 
‚Nééé, prostě to nech být.‘ Věděl jsem, že až 
album vyjde, bude tam mé jméno jako 
producenta a skvělý Chubby Wise tam bude 
mít pár věcí špatně. To by se mi jako 
producentovi vrátilo. Začal jsem si vymýšlet 
výmluvy, proč jsme jednotlivé skladby 
museli udělat znovu. Několikrát jsem obvinil 
kytaristu, kterým byl David Crow a dochá
zeli mi lidé, které bych mohl vinit. Naposled 
jsem obvinil zvukaře, který vstal a zvedl obě 
ruce do vzduchu, jako by chtěl říct: ‚Co jsem 
to sakra udělal?‘“

V roce 1963, po deseti letech tvrdé práce v 
hudebním byznysu, ale muzika oba bratry 
stále neuživila a museli si vydělávat jako 
taxikáři v Daytonu. Zachránil je muzikant a 
producent Doyle Wilburn ze slavných 
Wilburn Brothers, kterému Sonny zavolal. 
Během několika dní jim zařídil místo hostů 
v Grand Ole Opry, napřesrok už měli 
Osborne Brothers smlouvu s nahrávací 
společností Decca, stálé místo v Opry, 
rozhlasové vysílání, publicitu a vystoupení 
na lépe placených štacích. Vystupovali 
na country megakoncertech a bluegras
sových festivalech a jejich trademarkem 
byla špičková muzika, skvělé Sonnyho 
banjo, brilantní Bobbyho mandolína a 
dokonalé vokální harmonie. Mimochodem, 
ke svému zpěvu se Sonny stavěl dost 
odtažitě, považoval ho jen za nutnou 
součást své profese na rozdíl od banja, které 
miloval.

Potřeba hlasitého zvuku vedla k elektri
fikaci nástrojů a přidání bicích s baskytarou. 
Výsledkem byly skladby v country hitpa
rádě a koncerty s mainstreamovými popo

Osborne Brothers
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vými a country skupinami. Mezi jejich hity 
byly skladby Roll Muddy River (1967), 
Rocky Top (1968), Tennessee Hound Dog 
(1969), Ruby Are You Mad (1970), Midnight 
Flyer (1973), Blue Heartache (1973) nebo I 
Can Hear Kentucky Calling Me (1980). V 
roce 1971 získala kapela cenu CMA 
(Country Music Assotiation) jako vokální 
skupina roku, v roce 1973 vystupovali v 
Bílém domě. Bratři také často nahrávali 
s jinými hvězdami, jako Conway Twitty, 
Carl Smith, Charley Pride, Wade Ray, Jethro 
Burns, Mac Wiseman nebo jazzový vibra
fonista Gary Burton. 

Sonny si přesně pamatoval první koncert 
s elektricky ozvučenými nástroji a později 
vyprávěl: „Měli jsme týdenní angažmá v 
Minneapolis, v klubu Flame a nevedlo se 
nám, neměli jsme žádnou odezvu u publika. 
To bylo prestižní místo, kde pravidelně hrála 
většina lidí z Grand Ole Opry. My jsme tam 
byli poprvé, a zatímco jsme hráli, lidé seděli 
a mluvili spolu. Řekl jsem Bobbymu a 
Daleovi, že s tím musíme něco udělat. Oba 
jsme šli do obchodu s hudebninami a koupili 
si snímače na mandolínu a kytaru. Ronnie 
Reno hrál na elektrickou baskytaru a já měl s 
sebou nástroj, ve kterém byl snímač, takže 
jsme si půjčili aparát domácí kapely a bylo 
to. Byl jsem rozhodnutý, že nebudou mluvit, 
když budeme hrát. Možná nás nemají rádi, 
ale uslyší nás. Člověče, sfoukli jsme barvu 
ze stěn. Už jsme věděli, jak na to.  V sobotu 
jsme skončili v Minneapolis a příští pátek 
jsme hráli v Greenville, v Severní Karolíně. 
Fungovalo to jako kouzlo. Když jsme hráli 
poslední Rocky Top, znělo to, jako když 
přelétá letadlo. Problém byl vyřešen, prostě 
jsme dál hráli a dělali naše obvyklé věci.“ 
K tomu Sonny později dodal, že elektrifi
kace sice odradila ortodoxní vyznavače blue
grassu, ale přinesla mnohonásobek jiných 
nadšených fanoušků. A víc fanoušků zname
nalo také víc peněz na studia dětí a lepší 
živobytí.

Měnící se hudební trh a celoživotní láska k 
bluegrassu přivedla bratry v osmdesátých 
letech zpět k akustické muzice, což diváci 
na festivalech a koncertech přivítali. Díky 
albům Osborne Brothers pro specializovaná 

vydavatelství CMH, Sugar Hill nebo Pine
castle objevili klasický bluegrass ti, kteří 
nezažili průkopnické kapely čtyřicátých 
a padesátých let. Sonny a Bobby byli in
spirací pro mladé a talentované muzikanty, 
kteří chtěli s mistry nahrávat a vystupovat. V 
roce 1994 byli uvedení do Bluegrassové síně 
slávy (Bluegrass Music Hall of Fame) 
a v roce 1997 jim byla udělena cena 
National Heritage Award od National 
Endowment for the Arts. 

Osborne Brothers tak vlastně patřili jak ke 
kapelám tradičním, tak moderním a na 
otázku, zdali ho někdy přepadá nostalgie po 
časech, kdy bluegrass vznikal, proč dnes zní 
jinak a co za tu dobu ztratil nebo získal, 
Sonny odpověděl: „Ano, chybí mi doby, kdy 
Monroe, Flatt, Scruggs, Wise a Cedric 
vytvářeli to, co jsme tenkrát pojmenovali 
bluegrass. Učili se a bylo zajímavé slyšet 
pokroky. To, že se nyní mohu ohlédnout 
zpět, mně samozřejmě umožňuje uvažovat 
tímto způsobem. Co ta muzika ztratila? 
Upřímnost. Poslouchejte pozorně, pokud 
můžete, jak Monroe zpívá Blue Moon of 
Kentucky nebo Flatt Are You Washed in The 
Blood, jak Chubby Wise hraje sólo v Blue 
Moon, Earlovy vyhrávky v I'll Never Love 
Another. Upřímnost... láska k tomu, co dě
lali. Viděl jsem Bennyho Martina, jak zírá na 
krk houslí, zatímco hraje, jako by chtěl říct: 
‚Můj Bože, miluju, jak zníte!‘ Zní to jinak 
kvůli kvalitě nástrojů, hráčům a množství 
času věnovaného cvičení a množství věcí, 
které je nyní potřeba řešit, což nebylo k 
dispozici v Thousand Sticks nebo Flint Hill. 
Co bluegrass získal? Inteligenci a znalosti. 
Metodu, jak dosáhnout bodu A, hraním 
Cripple Creeku se dostat se do bodu B, a 
přitom neumřít hlady! Věděli jsme, že máme 
něco, co nikdo druhý, Bobbyho hlas a naše 
jedinečné trio... Znalosti, díky kterým si 
uvědomíte, že úspěch se dostaví, pokud 
dokážete vytvořit poptávku a budete schopni 
ji naplnit. Umění dostat vaše produkty do 
médií, dostat vaše nahrávky na veřejnost, 
aby je slyšela, a schopnosti, jak toho dosáh
nout. To vše je dáno chybami a úspěchy 
těch, kteří trpěli v oněch dávných dobách, já 
zažil oboje.“
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spoustu záznamů The Osborne Brothers, 
nebo, jak se u nás vždycky familiérně říkalo, 
„Vozbornů“, ze všech období jejich úžasné 
kariéry. Podívejte se na ně, stojí to za to.

R.I.P., Sonny.

                   Pavel Brandejs 

Sonny se tak stal také producentem pro 
začínající umělce, včetně Pinnacle Boys, 
Virginia Squires, Terry Eldredge nebo Dale 
Ann Bradley. Půlstoletí hudebního part
nerství mezi bratry skončilo, když Sonny v 
roce 2004, po operaci ruky, musel přestat 
hrát na banjo. Bratr Bobby (letos v prosinci 
slaví devadesátiny!) pokračuje ve vystupo
vání se svou kapelou The Rocky Top X
press a jeho nahrávka I’ve Gotta Get a 
Message to You získalo ocenění IBMA jako 
Událost roku 2017. Na Youtube lze dohledat 
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Bluegrassový den
Bluegrass je úžasná hudba, vhodná pro kaž
dou příležitost. Já si bluegrassu užívám kaž
dý den, a o jeden takový sobotní den se chci 
s vámi podělit. A ukázat, že hudbu si užívám 
různými způsoby a skoro všemi smysly.

Samozřejmě hodně poslouchám z cédéček, 
streamu a hlavně ze svého harddisku. Při 
tom střídám svou oblíbenou klasiku, tak i 
vyhledávám nové tipy. Hodně mi v tom 
pomáhají různé žebříčky, například měsíční 
přehledy publikované v časopisu Bluegrass 
Unlimited nebo na webových stránkách Blu
egrass Today.

Když jsem jel ráno s autem do servisu, 
poslouchal jsem v autě Bluegrass Etc. Už 
jsem se o nich několikrát zmiňoval, a jejich 
přístup k muzice mně prostě hrozně baví a 
inspiruje. Skupina je proslulá především tím, 
jak dokonale umí sáhnout do různých 
hudebních žánrů a udělat z běžných skladeb 
bluegrassové hity. John Moore je pro mně 
jeden z nejlepších kytaristů a mandolínistů, a 
stejně tak Dannis Caplinger, jeden z nej
talentovanějších multiinstrumentalistů, který 
nás bohužel v srpnu předčasně opustil.

Na facebooku jsem zachytil zprávu, že 
vydavatelství Dark Shadow Recording vy
dalo nové CD Ricka Farise „The Next 
Mountain“. Pouštěl jsem si ho několikrát a 
hodně mě oslovilo, protože je to krásný, 
čistý a moderní bluegrass. Hodně se mi líbí, 
a vám by mohlo taky. Nakladatelství, v jehož 
čele stojí Stephen Mougin a Jana Dolakova 
Mougin, vydává jednu pecku za druhou. 
Celé album i řadu dalších se dá za velmi 
rozumnou cenu koupit a stáhnout v digitální 
podobě. Já osobně mám hodně rád příjemný 
pocit z fyzického nosiče, a tak jsem si 
objednal cédéčko, a hned i několik dalších. 
Bohužel, cena poštovného vypočítaná e
shopem výrazně převyšuje cenu CD, tak 
momentálně řešíme optimální postup.

Téměř vždycky, když poslouchám nějakého 
muzikanta, mě zajímá jeho historie, a větši

nou na mně vyskakují krásné souvislosti. 
Jméno Rick Faris mi na první dobrou nic 
nepřipomnělo, ale je to velmi zdatný kytari
sta a mandolínista, a byl dlouholetým členem 
skupiny The Special Consensus. A aby se 
kruh asociací uzavřel, na začátku letošního 
roku Rick Faris kapelu opustil a na jeho 
místo nastoupil další můj oblíbenec  kytaris
ta a zpěvák Greg Blake, kterého jsme před 
nedávnem mohli vidět a slyšet v Praze se 
skupinou Jeff Scroggins a Colorado. A hned 
jsem si hledal videa a srovnával starou i no
vou sestavu.

Poslední, co jsem si ten den k poslechu užil, 
byla horká novinka, na kterou jsem se 
chystal už nějakou dobu, až budu mít klid  
Béla Fleck s neméně hvězdnou sestavou  
Sam Bush, Sierra Hull, Billy Strings, Molly 
Tuttle, Michael Clevelan, David Grisman, 
Jerry Douglas... a jeho nové CD My Blue
grass Heart. Tohle CD se kupodivu dá dobře 
sehnat i u nás a už se mi hřeje na poličce. 
Béla Fleck se po úspěšné kariéře v jiných 
žánrech opět vrátil k bluegrassu a myslím, že 
je to jeden z nejlepších podniků tohoto roku. 
A když jsem zmínil návraty, tak dalším 
hvězdným počinem je kytarové album Mar
ka O’Connora, nazvané příznačně Marko
logy II, kterým vzdal poctu Tonymu Riceovi.

Poslouchání jsem doplňoval a prokládal 
čtením. Nejen na internetu. Užíval jsem si 
posledních dvou čísel Bluegrass Unlimited a 
samozřejmě také posledního čísla Bluegras
sových listů, vydávaných Bluegrassovou 
asociací ČR. Přečtěte si je také, dočtete se 
mimo jiné, že sháníme informace k historii 
festivalu Banjo Jamboree. Kromě jiného by
chom chtěli zkompletoval legendární společ
ná foto banjistů. Podívejte se prosím do 
svých archivů.

Protože hudbu je krásné nejen poslouchat, 
ale především aktivně provozovat, tak jsem  
nabit dojmy z víkendové bluegrassové dílny 
v Malých Svatoňovicích  hodně cvičil. 
A protože v současné době letí šokující 
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informace, odhodlal jsem se k osobnímu 
coming outu (a doufám, že se mně lidi 
nezačnou štítit jako zvrhlíka)  fakt mi hodně 
baví hrát stupnice, a dokonce i s metrono
mem. Takže jsem trénoval Cdur a F dur. a 
pořád mě to baví. A když už jsem byl tak 
poctivý, tak jsem kromě mandolíny týral i 
dobro. Ale nebojte, nabádat ke cvičení niko
ho nebudu (nabádejte se sami). Třeba s mě
síční muzikantskou výzvou Ondry Kozáka. 
Pokud tenhle projekt ještě neznáte, o hodně 
přicházíte.

Nejlepší na muzice je ovšem osobní proži
tek, a to hlavně živé hraní a poslouchání. A z 
mnoha možností to dnes vyhrál dvojkoncert 
skupiny SoVS Plzeň. Kapelník Jarda Pertlí
ček si pozval vzácného hosta, kapelu Pražce 
z Luk nad Jihlavou. A opravdu to stálo za to, 
i když kvůli neplánovaným karanténám s 
řadou překvapení. Například podiový jam 
session Pražců se zdravými zbytky SoVS. 
Koncert se odehrál v ACW saloonu v Plzni, 
což je jeden z nejosvědčenějších plzeňských 

klubů, kde se dá poslouchat živá muzika. 
Každý měsíc je bohatý program a bluegrass 
je zastoupen velmi hojně. Až tedy pojedete 
do Plzně, zastavte se.

Přemýšlel jsem, jak zapojit do vnímání 
bluegrassu i chuť. Ale v ACW Saloonu v 
Plzni výborně vaří, takže i chuťové buňky 
dostaly své. 

Přeji krásné dny, a těším se na vaše zážitky a 
hudební tipy. Podělte se o ně s redakcí, a 
nebo třeba na facebooku – například ve sku
pinách Milujeme bluegrass, Bluegrass CZ 
a nebo Bluegrass v Plzni.

                  Martin Čechura
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CD - Stránku další otáčím
Lubomír Kozlíček vydal nové CD, které vol
ně navazuje na předchozí album Divnosvět. 
Lubomír tentokrát opatřil českými texty 
písně od interpretů, jako jsou Alison Krauss, 
Rhonda Vincent, Rosanne Cash, Bryan Sut
ton, Tim O‘Brien, Balsam Range, Gretchen 
Peters a Alan Jackson. Pěveckých partů se 
zhostili Ondra Kozák (Zenkl & Kozák, New 
Aliquot), Laďka Némethová (Komplot), Ka
tka Menšíková (Bokomara), Luboš Javůrek 
(Bokomara) a Tomáš Ludvíček (Brzdaři). 

Nástrojové obsazení je opět skvostné. Krom 
osvědčených „tahounů“ Ondry Kozáka (aku
stická a el. kytara, mandolína, housle, kon

trabas, baskytara) a Karla Začala (dobro), 
dostali prostor i pánové z Fleretu  Vít 
Rokyta (akustická a el. kytara, klávesy) a  
Rosťa Koplík (bicí). Na CD zazní i banjo 
Mucha, na které hraje Tomáš Drdácký a 
banjo Čapek v rukou Petera Mečiara. Výčet 
muzikantů doplňuje Luboš Javůrek  foukací 
harmonika. 

Ukázky z CD průběžně vycházely na face
bookovém profilu Lubomíra Kozlíčka. Zde 
je možno i toto CD objednat formou zprávy. 
Na YouTube najdete klip ke skladbě Blue
grassblues, ke které napsal Luboš i hudbu a 
zpívá ji Ondra Kozák.
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Pokud máte fotografie,  plakáty,  programy a další 
materiály k Banjo Jamboree – sdílejte je s námi! 

V roce 2022 se uskuteční už 50.  ročník Banjo Jamboree,  nejstaršího 
bluegrassového festivalu v Evropě. Bluegrassová asociace ČR by ráda k 
této příležitosti vydala pamětní publikaci. Se žádostí o pomoc se 
obracíme na všechny čtenáře Bluegrassových listů,  kapely i pamětníky:

Rádi bychom zkompletovali především programy a seznamy kapel ke 
všem ročníkům, a především pověstné fotografie banjistů.  Budeme vdě
čni i za vaše vzpomínky,  pěkné i ty méně příjemné zážitky,  veselé i 
vážné historky a podobně. Rádi bychom zachytili festival z pohledu ka
pel,  ale i návštěvníků.  Protože zamýšlená publikace nemá být suchým 
vědeckým dílem, budeme rádi,  když nám ji pomůžete naplnit zajímavým 
obsahem.

Zavzpomínejte si na Banjo Jamboree,  neostýchejte se a ozvěte se mi na 
některý z těchto kontaktů (spěchá to)☺

Martin Čechura
email: mcechura@zcm.cz
telefon,  SMS, whatsapp: 731 446 354
facebook,  messenger: http://www.facebook.com/martin.cechura.3/

Fotografie z Mladého světa, ročník 19, č. 32, s. 30, z 2. 8.1977
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BG CWRKOT
04.02. 2022   
05.02. 2022   

POUTNÍCI
13.12. 2021   
14.12. 2021   
15.12. 2021  
16.12. 2021   
17.12. 2021   
18.12. 2021   
18.12. 2021   
19.12. 2021   
12.01. 2022  
13.01. 2022   
22.03. 2022   
16.12. 2021  

BRZDAŘI
11.12. 2021   
26.01. 2022   
23.02. 2022

OD PLOTNY SKOK
11.12. 2022

ALBUM
04.12. 2021
05.12. 2021    
10.12. 2021 
17.12. 2021 
19.12. 2021 
30.12. 2021 

Kalendář akcí  2021

Vsetín, U splavu, (host Noční vlak)
Nový Jičín, Galerka, 19:00 (host Noční vlak)

Znojmo, 19:30, Klub Harvart 
Hranice, 17:00, Masarykovo náměstí 
Lišov, 19:30, Kino Svět, hosté skupiny Rybnikáři
České Budějovice, 19h, nám. Přemysla Otakara II. 
Pardubice, 17:00, Pernštýnské náměstí  
Benešov, 13:30, Masarykovo náměstí 
Klatovy, 19:00, Náměstí Klatovské 
Česká Lípa, 15:00, Náměstí Adventní koncert 
Liberec, 19:00, Experimentální studio Koncert
Varnsdorf, Městské divadlo, Koncert
Horní Beřkovice, Multi funkční centrum, Koncert
Bluegrassové vánoce v Jablonci nad Nisou 
(GoodWater Band, Veget, BG Bazar), 
klub Na Rampě 19 hod.

kostel, Vysoká u Kutné Hory
Restaurace U vodárny
Restaurace U vodárny

Centrum kultury Lovoš, Lovosice, 18:00 
(host Sunny Side)

Koncert, Oberwiesenthal, Německo
Vánoční koncert, Átrium knihovny, Chomutov
Koncert, Marienberg, Německo
Koncert, Átrium knihovny,Chomutov
Vánoční koncert, Kostel v Místě u Chomutova
Koncert, Oberwiesenthal, Německo
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Posledních pár kusů Vinceho bluegrassového kalendáře si můžete objednávat na 
janmayen@janmayen.cz. Cena 280Kč + poštovné.

JamCamp, na kterém vyučuje jamování (hraní spolu bez přípravy), proběhne 
u Nového Jičína 21.  23. 1. Organizuje Petr Brandejs, asistenty jsou Honza 
Máca, Petr Máslo a Pavel Brandejs. Přihlášky na www.petrbrandejs.cz v sekci 
Dílny.

Český bluegrass měl letos zastoupení na největším bluegrassovém svátku roku – 
festivale IBMA World of Bluegrass. Ten se konal na přelomu září a října v 
Raleigh (Severní Karolína, USA). Kvůli protipandemickým opatřením některé 
koncerty probíhaly virtuálně a většinu „živého“ programu bylo možné sledovat na 
internetu. Duo Radim Zenkl & Ondra Kozák vystoupilo v rámci "IBMA Bluegrass 
Ramble – International Showcase" se svým setem, během kterého kromě 
zpěvu, mandolíny, kytary, houslí, banja a dobra zaznělo také didgeridoo, fujara 
nebo flétna. Pokud jste přenos zmeškali, na záznam se můžete podívat na webu 
dua: www.zenklkozak.com.
 
Díky úsilí Ondry Kozáka a Davida Obdržálka si můžete prohlédnout pěkně 
ozvučené, natočené a sestříhané dílny na banjo, kytaru, mandolínu a foukací 
harmoniku z letošního 49. Banjo Jamboree na YouTube kanálu festivalu. 
Děkujeme pánové!

Dražba banja u příležitosti 50. ročníku Banjo Jamboree

Rosťa Čapek se rozhodl podpořit konání 50. Banjo Jamboree a vyrobí k 
této příležitosti jedinečné banjo, které bude vydraženo ve prospěch 
festivalu. Špičkové pětistrunné banjo z dílny Rosti Čapka bude mít 
speciální vykládání spojené s Banjo Jamboree.  Sledujte Bluegrassové 
listy pro další informace o tomto exkluzivním nástroji a jeho dražbě.

     •

  
     •

     
     •

 

     •

     

Servis
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Milí čtenáři,

považujeme BAČR za služebníka českého bluegrasu pro jehož rozkvět 
jsou klíčoví jak fanoušci, tak i kapely. Tyto dvě skupiny se v našem žánru 
samozřejmě často prolínají. Abychom podpořili kolektivní členství kapel (za 
500kč / rok s více výtisky BL zasílanými na jednu adresu), uvádíme zde jako 
malou reklamu jejich jména a webové stránky.

Petr BrandejsAlbum  www.albumband.cz

Asi tak  kapelaasitak.webnode.cz

Blackjack  www.blackjackband.cz

Bluegrass Cwrkot  www.cwrkot.cz

Blue Hat www.facebook.com/bluehathradeckralove/

Brzdaři  www.brzdari.cz

Direct  www.direct.webnode.cz

Grassroad  www.grassroad.cz

Handl  www.handl.wz.cz

Maňana BG band  www.mananaband.cz

Milkeaters  www.milkeaters.cz

Monogram CW  www.monogramcw.cz

Od plotny skok  www.odplotnyskok.estranky.cz

Poutníci  www.poutnici.cz

Ptačoroko  www.ptacoroko.cz

Topinqui  www.topinqui.com



Uzávěrka BG listů č. 1/2022
je 31.1. 2022. Informace o svých akcích a články do 
BG listů můžete poslat Petru Brandejsovi na email :
brandejs.banjo@gmail.com. Redakce si vyhrazuje 
právo vaše příspěvky podle potřeby upravit. Staneli 
se tak, tento fakt uvedeme. Zároveň počítejte s tím, že 
není možné vám vaše příspěvky vracet.
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Čteš Bluegrassové listy někoho jiného?
Podpoř nás a staň se členem  viz str. 2.


